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Dlaczego tak drogo?



Kielecki „Mechanik” pędzi w przyszłość
Uruchomił lokomotywę, za sprawą której jest możliwość dotarcia 

do nowych horyzontów 

niki napędowej w tym hybrydowej i elektrycznej, konstrukcji 
maszyn, programowania drukarek 3D, operatora wózka widło-
wego, fryzjerskim a także wizażu i stylizacji paznokci. 
Jak widać ukończenie niektórych z nich może oznaczać w prak-
tyce zdobycie zupełnie nowego zawodu, który w ogóle… nie 
istniał jeszcze kilkanaście lat temu. Daje też dużą elastyczność 
przy poszukiwaniu zatrudnienia. Zresztą w ramach projektu 
uczniowie mogą już poczuć przedsmak zawodowej pracy ponie-
waż odbywają wiele staży w firmach na terenie Kielc i powiatu 
kieleckiego. 

NOWOCZESNY SPRZĘT 
Projekt „Zawodowa Lokomotywa” to także inwestycja w najno-
wocześniejszy sprzęt, który wzbogaca bazę dydaktyczną. Zaku-
piono 10 tablic interaktywnych i tyleż projektorów, 2 drony, 80 
laptopów oraz 20 komputerów stacjonarnych z oprogramowa-
niem, są również  nowoczesne drukarki 3D. Powstaną zupełnie 
nowe 2 pracownie językowe a także fryzjerskie, które wyposażo-
no w profesjonalny sprzęt. Kompleksowo wyremontowane będą 
łazienki w budynku A. Zostaną  one dostosowane  do potrzeb 
osób niepełnosprawnych, podobnie jak główne wejście do szkoły, 
które zostanie wyposażone w pochylnię.  
Zespół Szkół Mechanicznych w Kielcach dzięki wsparciu z Eu-
ropejskiego Funduszu Społecznego wykorzystuje szanse i daje 
je swoim wychowankom. Dla dobrej przyszłości.         

Kursy latania dronami, wiedza z techniki napędowej, obsłu-
giwanie drukarek 3D i zakup najnowocześniejszego sprzętu. 
W kieleckim „Mechaniku” wiedzą jak korzystać z dobrodziejstw 
technologii. Uczniowie zdobywają nowe kompetencje dzięki 
unijnemu wsparciu. 
Powiedzieć, że XXI wiek wkroczył na dobre do Zespołu Szkół 
Mechanicznych w Kielcach, to jak nic nie powiedzieć. On już 

tam jest i zadomowił się 
na dobre. A to za spra-
wą projektu „Zawodowa 
Lokomotywa” wspófinan-
sowanego z środków Unii 
Europejskiej.
Dzięki wysiłkowi dyrek-
cji placówki oraz grona 
pedagogicznego udało 
się pozyskać środki, za 
sprawą których ucznio-
wie zdobywają wiedzę 
i praktyczne umiejętno-
ści potrzebne na współ-
czesnym, dynamicznie 
zmieniającym się rynku 
pracy. 
  
DUŻA SZKOŁA,
DUŻO UCZNIÓW, 
DUŻO KURSÓW
W projekcie „Zawodowa 
Lokomotywa” uczestniczy 
aż 916 uczniów kieleckie-
go „Mechanika”, zarówno 
z technikum jak i szkoły 
branżowej. Odbywają oni 
szereg kursów, których 
ukończenie w zależności 
od jego typu, poświad-
czanie jest egzaminami 
państwowymi, certyfika-
tami, czy też egzamina-
mi czeladniczymi. Jakie 
otworzono szanse przed 
młodymi ludźmi?
Jest ich wiele. Biorą udział 
w kursach: operatora dro-
na w zasięgu wzroku oraz 
poza nim, podstaw tech-

Uczniowie korzystają z nowoczesnych drukarek 3D

Dariusz Wójcik, dyrektor Zespołu Szkół Me-
chanicznych w Kielcach: - Projekt „Zawodo-
wa Lokomotywa” jest znakomitym impulsem 
rozwojowym dla naszej szkoły. Ponad 900 
uczniów uczestniczy w zajęciach oraz sta-
żach, podczas których nabywają umiejętności, 
które są poszukiwane przez pracodawców.  
To dla nich ogromna szansa na uzyskanie wy-
marzonego zatrudnienia. Dzięki projektowi wy-
posażyliśmy w sprzęt komputerowy naszą bazę 
dydaktyczną, odnowione zostaną pracownie 
komputerowe a 2 pracownie językowe powsta-
ną od podstaw, likwidujemy też bariery dla osób 
z niepełnosprawnościami.   

Projekt „Zawodowa Lokomotywa” jest realizo-
wany z Europejskiego Funduszu Społecznego 
w ramach Regionalnego Programu Operacyj-
nego Województwa Świętokrzyskiego na lata 
2014-2020. Oś: Rozwój edukacji i aktywne spo-
łeczeństwo Działanie: Rozwój i wysoka jakość 
szkolnictwa zawodowego i kształcenia usta-
wicznego. Poddziałanie: Podniesienie jakości 
kształcenia zawodowego oraz wsparcie na rzecz 
tworzenia i rozwoju CKZiU (projekty konkurso-
we) Wartość projektu: 4.469.975,25 PLN, dofi-
nansowanie 4.244.785,25 PLN, wkład własny 
225.190,00 PLN. Więcej informacji: http://zsm.
kielce.eu/zawodowa-lokomotywa
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Zmiany w strefie
22 kwietnia, podczas sesji rady miasta, gre-
mium pozytywnie zaopiniowało uchwałę 
dotyczącą zmian w strefie płatnego parko-
wania. Nowe zasady zaczną obowiązywać od 

Obudzimy Sienkiewkę
Kawalkady motocykli, dmuchańce i zjeżdżalnie 
dla dzieciaków, klasyki motoryzacyjne oraz cał-
kiem nowe auta. Do tego tradycyjny jarmark 
oraz turniej szachowy. Wzdłuż ulicy Sienkiewi-
cza zawisną też wyjątkowe lampiony. (Pierw-
sze przymiarki do nich miały miejsce tuż przy 
budynku naszej redakcji). To i znacznie więcej 
atrakcji czeka nas już od 28 maja, w ramach 
jedenastej edycji akcji „Budzenie Sienkiewki”. – 

Otworzą Park Kielczan
Park Kielczan to jeden ze zwycięskich projektów Kieleckiego Budżetu Obywatelskiego. Jego ideą 
jest upamiętnienie dzieci, które przyszły na świat w 2019 roku. W tym celu przy ulicy Klonowej 
posadzono łącznie 60 drzew, które już w najbliższy wtorek, 18 maja, doczekają się tabliczek 
z imionami i nazwiskami swoich patronów. W wydarzeniu wezmą udział nie tylko dzieci i ich 
rodzice, ale również przedstawiciele ratusza. Wcześniej, z uwagi na pandemię, zorganizowanie 
spotkania było niemożliwe. Akcja rozpocznie się o godzinie 13 i ze względów bezpieczeństwa 
zostanie podzielona na dwie tury po 30 osób.  /wk/
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blaty i akcesoria meblowe

płyty OSB, HDF, MDF, laminowane, niepalne 

wyposażenie garderoby, uchwyty

szuflady, prowadnice, obrzeża

gałki, drążki , wieszaki

systemy do drzwi przesuwnych

usługi cięcia i oklejania 

płyty fornirowane i sklejki

ul. Olszewskiego 6  / Kielce  /  tel. 603 272 025, 41 367 59 43
Hurtownia czynna: pon - pt: 8.00 - 17.00 

sobota:  9.00 - 13.00

Centrum Obsługi Stolarstwa
Meblopłyt Plus 
Autoryzowany Dystrybutor SWISS KRONO

Kielczanie z całą pewnością nie będą narzekać 
na nudę, bo impreza potrwa aż dziesięć dni – 
mówi Sebastian Michalski, jeden z organizato-
rów wydarzenia.  /al/

poniedziałku, 17 maja. - Te dotyczą przede 
wszystkim stawek za postój – mówi Jarosław 
Skrzydło, rzecznik prasowy MZD. - Pierwsza 
godzina, tak jak do tej pory, będzie kosztować 
2 złote, z kolei druga 2,40, a trzecia 2,80. Kiel-
czanie wciąż będą mogli korzystać z 45 minut 
darmowego postoju. Zmianie ulega również 
opłata dodatkowa, która od tej pory będzie 
wynosić 160 złotych – dodaje. Strefa płatnego 
parkowania została też powiększona o dwa 
place: Niepodległości i Wolności.  /wk/

Pomóżmy Monice!
Pod koniec kwietnia w skarżyskim Mesko 
doszło do tragicznego wypadku – w wyniku 
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PRACA
Szukasz pracy? zapraszamy

PRACOWNIK OBSŁUGI PARKINGU
Kontakt: jednosc@jednosc.com.pl lub tel. 41 349 50 00

Wydawnictwo Jedność, ul Jana Pawła II / 4

Mile widziane orzeczenie o niepełnosprawności

aktualności/reklama

reklama

Zagłosuj na mural!
Kieleckie budynki powoli nabierają kolorów, 
a to za sprawą murali. Kolejne tego typu dzieło 
ma powstać na bloku zlokalizowanym przy uli-
cy Grunwaldzkiej 43. Mieszkańcy mają trzy ty-
godnie by zdecydować, który z projektów bar-

Pół tysiąca milionerów
Prawie pięćset osób w Kielcach zarobiło 
w 2020 roku ponad milion złotych – tak wy-
nika ze złożonych do Urzędu Skarbowego 
zeznań podatkowych. W całym regionie było 
967 milionerów. PIT-y mogliśmy składać do 
końca kwietnia. Niespełna 463 tysiące osób 
postanowiło złożyć zeznanie w województwie 
świętokrzyskim. Elektronicznie rozliczyło się 
ponad 88 procent podatników. Swój jeden 

Więcej zgonów, mniej urodzeń
W 2019 roku liczba wystawionych przez kie-
lecki Urząd Stanu Cywilnego aktów zgonów 
oscylowała w granicach 250-290 i tylko raz 
przekroczyła trzysta. Jak się okazuje, to nie-
wiele w porównaniu do 2020 roku, którego 
ostatnie tygodnie były niemal dramatyczne. 
W listopadzie zmarło aż 511 osób. Sytuacja 
powtórzyła się kilka miesięcy później, bo 
w kwietniu. - Wystawiliśmy 485 aktów zgonu, 
najwięcej tuż po Świętach Wielkanocnych – 

Śmiertelna pułapka
W jednym ze świętokrzyskich lasów leśni-
cy odkryli pułapkę, która stanowi ogromne 

informuje Tomasz Porębski, rzecznik prezyden-
ta. Statystyki dotyczące urodzeń również nie 
zachwycają. W kwietniu na świecie pojawiło 
się zaledwie 97 dzieci. W ubiegłym roku było 
ich blisko 20 więcej.  /wk/

RADIO
TAXI

LIDER

510 33 80 80

19-666
41 345 88 88

eksplozji pani Monika w krytycznym stanie 
trafiła do szpitala. Przetransportowano ją śmi-
głowcem do szpitala w Kielcach. Tu lekarze 

dziej im się podoba. Te miały przede wszystkim 
odnosić się do problemu zanieczyszczenia po-
wietrza, toteż pierwszy z nich ukazuje miasto 
spowite smogiem. Z kolei drugi przedstawia 
je w formie płuc – lewego: szarego, ponurego 
i zanieczyszczonego od spalin oraz prawego: 
kolorowego, zdrowego i przyjaznego. Głoso-
wanie odbywa się za pośrednictwem strony 
Idea Kielce do 27 maja.  /wk/

Testy nieodpłatnie
Osoby szczepiące się przeciw COVID-19 
w przychodni Wojewódzkiego Szpitala Zespo-
lonego w Kielcach będą mogły przy okazji wy-
konać nieodpłatnie szybkie testy kasetkowe 
anty-HCV w kierunku wykrywania wirusowe-
go zapalenia wątroby typu C. Test polega na 
pobraniu na płytkę dwóch kropli krwi, a wy-
nik badania poznamy po 15 minutach. WZW 

wprowadzili ją w śpiączkę farmakologiczną. 
Następnie trafiła do Wschodniego Centrum 
Leczenia Oparzeń i Chirurgii Rekonstrukcyj-
nej w Łęcznej. Niestety, poważnych obrażeń 
doznały gałki oczne pani Moniki, a lekarze 
potwierdzili w nich duże ubytki. Po kilku 
dniach jej stan zdrowia się poprawił na tyle, 
że został określony jako stabilny. Okazało się 
jednak, że potwierdził się najgorszy scenariusz 
i pani Monika nie będzie widzieć. Zbiórkę na 
jej rzecz możecie Państwo znaleźć na portalu 
zrzutka.pl  /mł/

procent przekazało na rzecz wybranej orga-
nizacji pożytku publicznego prawie 61 pro-
cent osób. Świętokrzyscy podatnicy udzielili 
wsparcia wybranym stowarzyszeniom i fun-
dacjom na kwotę 20 milionów złotych. Rekor-
dzista przekazał ponad 35 tysięcy.  /mł/

typu C jest chorobą podstępną, często rozpo-
znawaną na etapie bardzo zaawansowanym, 
już w momencie, gdy dochodzi do marskości 
wątroby. Badania mają na celu wykrycie cho-
roby we wczesnej fazie, wtedy jest ona niemal 
w stu procentach wyleczalna.  /mn/
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Organy wracają
W poniedziałek rozpoczął się montaż orga-
nów w kieleckiej katedrze, który potrwa około 
trzech tygodni. – To najważniejszy etap całe-
go przedsięwzięcia – mówi Mariusz Bednarz, 
organista bazyliki katedralnej. Przypomnijmy, 
że sam remont rozpoczął się pod koniec paź-
dziernika ubiegłego roku. Głównym celem 

Mamy nowych diakonów
Czterech kleryków V roku od 15 maja będzie 
diakonami. – Do zadań diakona należy asysto-
wanie przewodniczącemu liturgii, głoszenie 
Ewangelii poprzez czytanie Pisma świętego, 
homilie i kazania, udzielanie chrztu i Komunii 
Świętej, udzielanie eucharystycznego błogo-
sławieństwa, asystowanie i błogosławienie 
małżeństw z upoważnienia biskupa lub pro-
boszcza, prowadzenie obrzędów pogrzebu 
– tłumaczy ks. prof. Paweł Tambor, rektor 
Wyższego Seminarium Duchownego w Kiel-
cach. Podczas święceń, diakoni ślubują celibat 
i posłuszeństwo biskupowi. Zobowiązują się 
też do modlitwy  brewiarzowej.  /wd/

Usuną azbest
Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej ogłosił kolejny nabór 
wniosków na utylizację azbestu. Szacuje się, że 
w naszym województwie jest jeszcze od 200 
do 400 tysięcy ton tego szkodliwego dla zdro-
wia minerału. Do rozdysponowania w tym roku 
jest ponad 2,5 miliona złotych. Zainteresowane 
osoby składają wniosek do gmin, samorządów 
lub związków międzygminnych, a te występują 

niebezpieczeństwo nie tylko dla motocykli-
stów i użytkowników quadów, ale i wszyst-
kich innych odwiedzających lasy. Spotkanie 
z nią może skończyć się tragicznie również 
dla zwierząt. - Na terenie kompleksu leśnego 
w okolicy miejscowości Zagrody, służby ujaw-
niły 18 metalowych linek, rozciągniętych mię-
dzy drzewami. Przeszkoda była rozciągnięta 
w sposób mający najprawdopodobniej utrud-

z wnioskiem zbiorowym do WFOŚiGW. Benefi-
cjenci mogą otrzymać nawet sto procent dofi-

nić przejazd lub wręcz wyrządzić krzywdę mo-
tocyklistom – mówi Karol Macek z Komendy 
Miejskiej Policji w Kielcach.  /ar/

nansowania na pokrycie kosztów demontażu, 
zbierania, transportu oraz unieszkodliwiania 
odpadów zawierających azbest.  /mn/

prac było nadanie instrumentowi lepszego 
brzmienia. – Teraz firma zajmująca się reno-
wacją zaczęła zwozić części organów do ka-
tedry. Wszystko potrwa około trzech tygodni, 
a za dwa tygodnie zobaczymy pierwsze efek-
ty. Pozostanie jeszcze strojenie instrumentu – 
dodaje nasz rozmówca.  /mł/

Marsz inaczej
W tym roku w Kielcach nie będzie tradycyjnego 
Marszu dla Życia i Rodziny. Organizatorzy zapo-
wiadają jednak, że odbędzie się w innej formie. 
30 maja, o godzinie 15.30 na antenie Radia 
eM Kielce rozpocznie się audycja z udziałem 
organizatorów i zaproszonych gości. Zakończy 
się o godzinie 17.30, a pół godziny później na 
Placu Jana Pawła II rozpocznie się Msza świę-
ta, którą odprawi i homilię wygłosi biskup Jan 
Piotrowski. Eucharystia będzie sprawowana 
w obronie życia i w intencji rodzin.  /bk/
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Żywność, mieszkania, samochody – 
wszystko drożeje i wiele wskazuje 
na to, że ten trend się utrzyma. To 
efekt galopującej na świecie inflacji, 
sytuacji na rynkach finansowych, 
polityki fiskalnej i pandemii

temat numeru

Dlaczego tak drogo?
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– Mamy zimne noce i wszystko będzie drogie. Truskawki 
nie rozwijają się tak, jak powinny i też pewnie będzie trzeba 
za nie sporo zapłacić. To samo ze wszystkimi nowalijkami. 
Pandemia znacznie na to nie wpływa – mówi nam pani Ania, 
prowadząca warzywniak na kieleckich bazarach. 
Za ogórki musimy średnio zapłacić siedem złotych za kilo-
gram, choć jeszcze niedawno mogliśmy je dostać za sześć 
złotych. Wszystko ze względu na przymrozki. Z kolei za po-
midory musimy dać od siedmiu do ośmiu złotych. Młode 
ziemniaki mogliśmy dostać po 4,50 złotych.
Podobnie wygląda sytuacja z cenami pozostałych artykułów. 
Na rynek żywności wpływa jednak zdecydowanie więcej 
czynników. Podstawowym jest sytuacja międzynarodowa 
i trudny czas dla rynków finansowych. To powoduje wzrost 
cen kosztów produkcji związany z droższymi surowcami. 
W grę wchodzi również polityka fiskalna państwa. Warto 
przypomnieć choćby wprowadzony niedawno podatek cu-
krowy, który spowodował wzrost cen napojów nawet o kilka-
dziesiąt procent. Ponadto sieci handlowe płacą od 1 stycznia 
podatek od obrotu, który mogą przerzucić na klientów. 
Według danych GUS ceny żywności i napojów bezalkoho-
lowych wzrosły w kwietniu, w porównaniu z analogicznym 
miesiącem ubiegłego roku, o 1,2 procent, a w stosunku do 
marca o jeden procent.

CIASNE, ALE… DROGIE
Stała tendencja wzrostu cen mieszkań utrzymuje się od lat. 
Dotyczy to zarówno rynku pierwotnego, jak i – uzależnio-

Kolejny raz zauważyliście, że wasz ulubiony napój czy prze-
kąska wyraźnie zdrożała? A może chcecie kupić wymarzone 
cztery kąty i teraz was nie stać na nie, a o dziwo, sytuacja 
wygląda tak samo z samochodem? Inflacja jest faktem. Po-
stanowiliśmy sprawdzić, jakie są tego przyczyny.

ŻYWNOŚĆ W GÓRĘ
Zimna wiosna i pandemia – to główne czynniki mające 
wpływ na coraz wyższe ceny żywności. Eksperci uważają 
jednak, że mogą one jeszcze bardziej poszybować w górę, 
ale o tym za chwilę.
Choć mamy środek wiosny, to dopiero od poniedziałku 
zrobiło się naprawdę ciepło. Dotychczasowa niska tempe-
ratura ma niestety również wpływ na ceny owoców i warzyw  
na targowiskach. 
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INFORMUJE
Od soboty 15 maja 2021 roku zostają wprowadzone zmiany w funkcjonowaniu komunikacji miejskiej.
 • we wszystkie dni tygodnia przywrócone zostaje kursowanie autobusów linii 0W, 0Z oraz 105,
 • w dni robocze i soboty przywrócone zostaje kursowanie autobusów linii 104,
 • w soboty przywrócone zostaje kursowanie autobusów linii 23,
 • w soboty i niedziele przywrócone zostaje kursowanie autobusów linii 53.
Od poniedziałku 17 maja 2021 roku:
 • dla autobusów linii 36, 109 i 114 przywrócony zostaje roboczy rozkład jazdy.
Jednocześnie informujemy, że dla autobusów linii 0W i 0Z zostanie wydłużony czas kursowania do godziny 21:30. 
Ponadto będą obowiązywały nowe – dodatkowe przystanki: 
 • dla linii 0W – al. IX Wieków Kielc / Warszawska (przy Hotelu Ibis),
 • dla linii 0Z – przy ulicy Żelaznej.

nego od niego – rynku wtórnego. Przyczyn takiego stanu 
rzeczy należy szukać w rosnącej cenie gruntów pod nowe 
inwestycje oraz coraz droższych materiałów budowlanych. 
Rośnie także popyt na mieszkanie, w związku z czym ich 
wartość także się zwiększa. 
– Tutaj warto sobie zadać pytanie, dlaczego zainteresowa-
nie mieszkaniami wzrasta. Po pierwsze, mamy niskie stopy 
procentowe i łatwo o kredyt. Z kolei oprocentowanie lokat 
w bankach również wydaje się relatywnie niskie, więc nie 
opłaca się w ten sposób oszczędzać gotówki. Co więc zrobić 
z posiadanym kapitałem? Najlepiej zainwestować i uloko-
wać go w nieruchomościach, który wartość stale rośnie. Po 
drugie, pandemia przyczynia się do takiej tendencji jeszcze 
bardziej. Ludzie boją się inflacji, więc chcą swoje pieniądze 
przeznaczyć na coś trwałego, co zawsze ma wartość – tłu-
maczy Michał Gołąbek z Agencji Nieruchomości Neodom.
Niektóre osoby zajmujące się tą branżą uważają, że obecne, 
wygórowane ceny to efekt pęczniejącej bańki spekulacyjnej. 
Wpływ na nią mają chociażby emocje, nakręcające popyt. 
Według danych JLL w I kwartale 2021 roku padł rekord 
sprzedaży mieszkań na rynku pierwotnym. Czy w związku 
z tym w najbliższym czasie możemy się spodziewać pęknięcia 
owej bańki? 
– Naprawdę trudno powiedzieć. Z pewnością będziemy 
mieli do czynienia z jakąś redukcją, ale z całą pewnością 
nie wrócimy do cen sprzed kilku lat. Z perspektywy czasu 
widać, że nie zatrzymamy inflacji na rynku. Po wspomnianej 
redukcji zapewne znów dojdzie do wzrostu cen. To kwestia 
inflacji. Spadek popytu, powodującego wyższe ceny, może 
pojawić się przy spadku liczby ludności, który jest przewi-
dywany, ale w dużo dłuższej perspektywie. Na razie jednak 
nie widzę zahamowania. Z dnia na dzień to nie nastąpi – 
dodaje Michał Gołąbek.

Sytuację dobrze obrazują obecne ceny mieszkań. Niewy-
remontowane mogą kosztować nawet 4,5 tysiąca złotych 
za metr kwadratowy, a znalezienie tańszego to sukces. Za 
wyremontowaną kawalerkę trzeba dać nawet osiem tysięcy 
za metr. Jeśli chodzi o rynek pierwotny, to w kończących się 
inwestycjach możemy znaleźć mieszkanie za sześć tysięcy. 
W tych, które się budują ceny sięgają dziewięciu, a nawet 
dziesięciu tysięcy.

JAK ZA LIMUZYNĘ
Inflacja dosięgła również rynek motoryzacyjny. Tutaj cena 
nowego i używanego auta może nas niemiło zaskoczyć.  
– Wpływ na to ma cena euro, ale również pandemia. Mało 
samochodów wchodzi na rynek, bo produkcja jest ograni-
czona, a zainteresowanie obecnie rośnie. Znajomi, którzy 
rozwożą nowe samochody, zauważają, że towaru jest mniej. 
Zaczyna się coś dziać w branży i może coś w końcu drgnie 
i się poprawi. Wzrosły też wymagania klientów, bo każdy 
szuka idealnego samochodu – wyjaśnia Artur Kozerawski 
z Autokomisu Camaro. 
Na rynku używanych aut za pojazd wart do niedawna około 
sześć tysięcy teraz trzeba dać dziewięć. Za droższe, których 
wartość to kilkadziesiąt tysięcy złotych dziś musimy zapłacić  
przynajmniej o pięć, sześć tysięcy więcej. Tę samą tendencję 
możemy zaobserwować, jeśli chodzi o nowe auta. Tutaj po-
jawił się także inny problem. 
– Kupując nowe i drogie samochody musimy liczyć się z dłu-
gim okresem oczekiwania, chodzi o nawet kilka miesięcy. 
Dużo podzespołów produkują Chińczycy, a obecnie mamy 
kłopot z dostawą części – mówi Artur Kozerawski. 

***
Jak więc widać - rynek nie ma dla nas dobrych wiadomości. 
Jest drogo, a może być jeszcze drożej. 

Audycje w ramach zadania „Kielecczyzna w walce z niemieckim i sowieckim totalitaryzmem w latach 1939-1956”
 współfinansowanego ze środków otrzymanych od Ministerstwa Obrony Narodowej.

– poruszające historie, wspaniali bohaterowie ziemi kieleckiej, 
ciekawe rozmowy o czasach niemieckiego i sowieckiego totalitaryzmu.
Zapraszamy na audycje w piąteki po godzinie godz. 20.00,
powtórki audycji w poniedziałeki po godz. 22.30.

RADIO eM KIELCE ZAPRASZA NA AUDYCJE „BOHATEROWIE KIELECCZYZNY”
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A odszkodowań nie ma…
W kieleckim Urzędzie Miasta zalega łącznie 65 wniosków 
o wypłatę odszkodowań za nieruchomości przejęte pod dro-
gi publiczne. Niektóre z nich czekają na rozpatrzenie już od 
blisko czterech lat. – Wiem, że obecnie sprawa nie wygląda 
zbyt dobrze. Trudno jednak jest wygospodarować pieniądze 
na wypłatę odszkodowań, ale wiemy, że to nieuniknione. 
Staramy się więc realizować ten cel – mówiła na niedaw-
nym posiedzeniu komisji ładu przestrzennego i gospodarki 
nieruchomościami Barbara Zawadzka, dyrektor wydziału.
Zdzisław Łakomiec, przewodniczący komisji, uważa spra-
wę za bulwersującą: – Na rozpatrzenie czeka 65 wniosków. 
Siedem z nich jest z 2017 roku. Najwięcej, bo aż dwadzie-
ścia dwa, z 2018 roku. Chodzi o blisko jedenaście milionów 
złotych. Jak w takiej sytuacji można mówić o budowaniu 
wspólnoty?
Jednym z poszkodowanych jest pan Leszek Mania. Swoją 
sytuację uważa za absurdalną: – Miasto dwa i pół roku temu 
przejęło naszą własność, nie uzgadniając z nami niczego. 
Nie podano nam kwoty odszkodowania, nie prowadzono 
żadnych rozmów. Sprawa się ciągnie i wciąż nie ma decy-
zji. Nie rozumiem, dlaczego przejęto nasz grunt, nie spisu-
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Dużo chętnych na badania

Bezpłatne badania w Regionalnym Centrum Naukowo-
-Technologicznym w Podzamczu, w ramach których moż-
na sprawdzić poziom przeciwciał anty Sars-Cov-2 cieszą 
się ogromnym zainteresowaniem. Badanie pokazuje, czy 
pacjent przeszedł zakażenie koronawirusem i jak długo 
utrzyma się u niego odporność. W związku z dużym zain-
teresowaniem, nie jest łatwo dodzwonić się na rejestrację, 
o czym informują nasi słuchacze.

- Mamy tylko jeden numer telefonu, czynny od godziny 8 do 
10, a osób zgłasza się bardzo dużo. Zapisujemy 50 chętnych 
dziennie i zamykamy listę. Nie możemy więcej, bo takie 
mamy moce przerobowe. Wyliczyliśmy jednak, że do końca 
roku uda się przebadać wskazaną liczbę osób – mówi Marcin 
Zawierucha, dyrektor Regionalnego centrum Naukowo-
-Technologicznego w Podzamczu Chęcińskim.
– Zainteresowanie przerosło nasze oczekiwania. Trzeba wy-
kazać się cierpliwością rejestrując się na badania, jednak 
myślimy, że z tygodnia na tydzień chętnych będzie mniej. Już 
to widzimy, porównując ten tydzień do minionego. Zależy 
nam, aby badania wykonywały osoby czynne zawodowo, 
które mają kontakt z dużą liczbą osób, jednak nie jest to 
warunek, a nasza sugestia oraz sugestia zarządu wojewódz-
twa – dodaje dyrektor Zawierucha.
Rejestracji można dokonać pod numerem telefonu 663 537 
050 w godzinach 8-10, w dni powszednie. Punkt pobrań, 
zlokalizowany na parterze budynku Biobanku przy wejściu 
głównym, czynny jest od godz. 8 do 11. Testy wykonywane 
są po pobraniu niewielkiej ilości krwi z żyły, wynik pacjent 
pozna maksymalnie do 48 godzin. Do tej pory z badań sko-
rzystało 500 osób.
Badania są realizowane w ramach projektu „Stop Wirusowi”, 
który realizuje Urząd Marszałkowski Województwa Świę-
tokrzyskiego. 

jąc żadnego porozumienia. Teraz miasto w ogóle nie chce 
z nami rozmawiać. Myślę, że sprawa skończy się w sądzie.
Po omówieniu sytuacji pana Leszka komisja ładu przestrzen-
nego i gospodarki nieruchomościami postanowiła prze-
kazać prezydentowi Bogdanowi Wencie pismo w sprawie 
konieczności wypłaty odszkodowań. 
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ŚCO z nowym programem
Świętokrzyskie Centrum Onkologii 

rozpoczęło pilotażowe badania 
wykrywające wirusa HPV. Skorzysta 

z nich ponad 1200 pacjentek.

Bezpłatne badanie DNA wirusa HPV jest adresowane do 
kobiet w wieku 30 – 59 lat. O tym, kto może z niego sko-
rzystać, decyduje losowo system informatyczny.

TAK JAK CYTOLOGIA
Jak informuje Izabela Opalińska, rzecznik ŚCO, celem 
pilotażu tych badań jest porównanie skuteczności testu 

tekst: Magdalena Nowak
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    POSIADAMY NAJLEPSZĄ OFERTĘ OKULARÓW 
PROGRESYWNYCH 
A NOWYM UŻYTKOWNIKOM OFERUJEMY 
MOŻLIWOŚĆ ICH WYPRÓBOWANIA 
PRZED ZAKUPEM!

  WE WŁASNYM LABORATORIUM REALIZUJEMY 
KAŻDY RODZAJ ZLECENIA NA OKULARY

Widzimy się!

Tel. 535 306 406

REKLAMA 0010014672

  WYKONUJEMY BADANIA OPTOMETRYCZNE 
I OKULISTYCZNE

    POSIADAMY NAJLEPSZĄ OFERTĘ OKULARÓW 
PROGRESYWNYCH 
A NOWYM UŻYTKOWNIKOM OFERUJEMY 
MOŻLIWOŚĆ ICH WYPRÓBOWANIA 
PRZED ZAKUPEM!

  WE WŁASNYM LABORATORIUM REALIZUJEMY 
KAŻDY RODZAJ ZLECENIA NA OKULARY

Widzimy się!

Tel. 535 306 406

REKLAMA 0010014672

  WYKONUJEMY BADANIA OPTOMETRYCZNE 
I OKULISTYCZNE

    POSIADAMY NAJLEPSZĄ OFERTĘ OKULARÓW 
PROGRESYWNYCH 
A NOWYM UŻYTKOWNIKOM OFERUJEMY 
MOŻLIWOŚĆ ICH WYPRÓBOWANIA 
PRZED ZAKUPEM!

  WE WŁASNYM LABORATORIUM REALIZUJEMY 
KAŻDY RODZAJ ZLECENIA NA OKULARY

Widzimy się!

Tel. 535 306 406

REKLAMA 0010014672

  WYKONUJEMY BADANIA OPTOMETRYCZNE 
I OKULISTYCZNE

    POSIADAMY NAJLEPSZĄ OFERTĘ OKULARÓW 
PROGRESYWNYCH 
A NOWYM UŻYTKOWNIKOM OFERUJEMY 
MOŻLIWOŚĆ ICH WYPRÓBOWANIA 
PRZED ZAKUPEM!

  WE WŁASNYM LABORATORIUM REALIZUJEMY 
KAŻDY RODZAJ ZLECENIA NA OKULARY

Widzimy się!

Tel. 535 306 406



D
O

D
A

TE
K

D
O

D
A

TE
K Zdrowie i Uroda

22

•�Specjalistyczne�konsultacje�chirurgiczne�
dotyczące�kwalifikacji�do�zabiegów��
z�powodu�nowotworów�jelita�grubego,�
czerniaka�skóry

•�Leczenie�przewlekłych�ran�i�owrzodzeń�
skóry,�korekcji�blizn�-�tropokolagen

•�Leczenie�zaburzeń�dotyczących�stomii��
i�opieka�nad�pacjentem�ze�stomią�

•�Leczenie�chorób�okolicy�odbytu

�Nowo�otwarta�Prywatna�
Praktyka�Lekarsko�-�Pielęgniarska

mgr Małgorzata�Gajek,�dr n. med. Przemysław�Ciepiela
lek. Piotr�Cieślicki, lek.�Krzysztof�Kaczmarczyk

Gabinet�czynny�w�godzinach�16:00�-�18:00
wtorek,�środa,�czwartek

Rejestracja�telefoniczna:�w�godz.�8:00�-�18:00
Kielce�ul.�Wojska�Polskiego�28A,�

tel.�667-411-433.�
Leczenie�jest�naszą�pasją!�

Centrum Onkologii, wirus HPV jest główną przyczyną za-
chorowań na raka szyjki macicy. Szacuje się, że infekcję tym 
wirusem przechodzi nawet 80 procent aktywnych seksualnie 
kobiet i mężczyzn, jednak tylko u niektórych pań dochodzi 
do rozwoju nowotworu.

TAKŻE MOBILNIE
Badaniem molekularnym w kierunku HPV-DNA zostanie 
objętych 1120 mieszkanek województwa świętokrzyskiego, 
pomiędzy 30. a 59. rokiem życia, które w ciągu ostatnich 
36 miesięcy (lub 12 miesięcy w przypadku występowania 
u pacjentki czynników ryzyka rozwoju raka szyjki macicy) 
nie miały wykonanego badania cytologicznego w ramach 
Programu Profilaktyki i Wczesnego Wykrywania Raka Szyjki 
Macicy. Badania będą wykonywane przez położne w gabi-
necie cytologicznym Świętokrzyskiego Centrum Onkologii 
oraz w mobilnych pracowniach ŚCO – cytomammobusie 
i cytobusie. Należy się  do niego przygotować tak, jak do 
badania cytologicznego.
Głównym realizatorem pilotażu badań HPV - DNA jest Na-
rodowy Instytut Onkologii im. Marii Skłodowskiej – Curie 
– Państwowy Instytut Badawczy w Warszawie. Świętokrzy-
skie Centrum Onkologii jest w tym projekcie ośrodkiem 
współpracującym. Pilotaż potrwa do 2022 roku. Badania są 
finansowane przez Ministra Zdrowia w ramach programu 
wieloletniego pn. Narodowa Strategia Onkologiczna.

Regularnie co trzy lata wykonywana cytologia, polegająca na 
pobraniu wymazu z szyjki macicy i mikroskopowej ocenie 
komórek nabłonka części pochwowej szyjki macicy, pozwala 
na wczesne wykrycie zmian przednowotworowych w cza-
sie, kiedy kobieta nie ma żadnych niepokojących objawów.
Badanie molekularne HPV-DNA- pobierane w taki sam spo-
sób, jak cytologia - częściej wykrywa zmiany wysokiego 
stopnia i raka szyjki macicy również w okresie, kiedy nie 
daje on żadnych objawów. Wykrycie DNA wirusa HPV, czyli 
dodatni wynik badania, sygnalizuje podwyższone ryzyko 
zachorowania na raka szyjki macicy w przyszłości. W tym 
przypadku u pacjentki wykonywane jest badanie cytolo-
giczne z pobranego wcześniej materiału. W zależności od 
jego wyniku prowadzone jest dalsze postępowanie. Jeśli 
wynik badania HPV-DNA jest ujemny, pacjentka powinna 
wykonać kolejne badanie za pięć lat.

SYSTEM WYLOSUJE
– Nie jest to badanie na życzenie. Ani pacjentka, ani my nie 
decydujemy, kto z niego może skorzystać, decyduje o tym 
system informatyczny. Pacjentka przychodzi na badanie cy-
tologiczne, położna proponuje jej skorzystanie z diagnostyki 
HPV. Jeśli się zgodzi, to dane wprowadzane są do systemu, 
który decyduje o tym, czy badanie może zostać wykonane. 
Jeśli wynik badania jest dodatni, czyli zostanie stwierdzone  
DNA wirusa, to pacjentka jest kierowana na pogłębioną 
diagnostykę cytologiczną – tłumaczy Izabela Opalińska, 
rzecznik ŚCO.
Jak wyjaśnia dr Leszek Smorąg, ginekolog onkolog, kierow-
nik Zakładu Profilaktyki Onkologicznej Świętokrzyskiego 

molekularnego w kierunku wirusa HPV oraz badania cyto-
logicznego, stosowanego dotychczas w Programie Profilak-
tyki i Wczesnego Wykrywania Raka Szyjki Macicy. Zarówno 
badanie HPV-DNA jak i cytologia mają za zadanie wczesne 
wykrycie zmian przednowotworowych i raka szyjki macicy. 
Obie metody są już stosowane na świecie jako badanie 
przesiewowe w profilaktyce raka szyjki macicy.
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•  nowoczesne gabinety lekarzy specjalistów  
z możliwością zabiegów

• wykonanie wielu badań w jednym miejscu
• medycyna sportowa dla dorosłych i dzieci
•  badania laboratoryjne, diagnostyka obrazowa
• testy wysiłkowe, spirometria, gastroskopia, 
kolonoskopia,  kolposkopia, biopsja cienkoigłowa, 
laserowe usuwanie zmian skórnych 

Prosta 42, 25-367 Kielce
REJESTRACJA  pn-pt: 7.00-20.00
TEL.41 3000-100 lub 664-755-655
www.darimed.pl

SPRAWNIE, SKUTECZNIE I NOWOCZEŚNIE
INDYWIDUALNE PODEJŚCIE DO PACJENTA

UWAGA!!!
Bezpłatne miejsca postojowe 

dla Pacjentów Centrum Zdrowia Darimed 
na ul. Nowej 1B

JESTEŚMY Z WAMI OD 1991 ROKU

Kielce ul. Kościuszki 8;
Sklep medyczny czynny: pon. - pt. 9.00-17.00; sob. 9.00-13.00
 Salon odzieży medycznej czynny  pon. - pt. 9.00 - 17.00

608 694 435
 41 34 347 81

Serdecznie Państwa zapraszamy do korzystania z naszej oferty.
Dołożyliśmy wszelkich starań, aby zadbać o Wasze bezpieczeństwo 
na terenie naszego sklepu.

realizujemy wnioski oraz prowadzimy sprzedaż wyrobów i sprzętu medycznego

Alfa med. dla dobra pacjenta
SKLEP MEDYCZNYSKLEP MEDYCZNY

Nowa kolekcja letniego obuwia
WYGODNE  BUTY  RENOMOWANYCH FIRM 

Scholl, Berkemann, Comfortabel
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Co z tą doliną? 

Dużo chętnych na badania

9

Dolina Silnicy, rozciągnięta między aleją IX Wieków Kielc a ulicą 
Jesionową, to urokliwe, ale bardzo zaniedbane miejsce. Istnieje jednak 
szansa, że wreszcie doczekamy się jej rewitalizacjiau
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strony ulicy Wiosennej drewnianych pomostów, łąk kwiet-
nych oraz oczek. Projekt obejmuje tylko niewielki fragment 
Doliny Silnicy, jednak – jak zaznacza wiceprezydent Wojda 
– będzie on brany pod uwagę przy opracowywaniu całościo-
wych planów. – Ta koncepcja od 2016 roku leży w szufladzie. 
Zamierzamy wkomponować ją w plan zagospodarowania 
całej Doliny Silnicy – informuje.
Prezydent Bogdan Wenta zapowiedział, że jeszcze w tym roku 
mają zostać przeprowadzone szerokie konsultacje społeczne 
dotyczące zagospodarowania Doliny Silnicy. Agata Wojda 
trzyma rękę na pulsie i regularnie inicjuje spotkania w tej spra-
wie. Ostatnie odbyło się po weekendzie majowym. – Chcemy 
projektu, który będzie zgodny z oczekiwaniami mieszkańców, 
ale też zachowa charakter tego niezwykłego miejsca. Dlatego 
spotkaliśmy się w gronie specjalistów z różnych dziedzin: 
architektów, społeczników, architektów krajobrazu, którzy 
dyskutowali o możliwościach formalno-organizacyjnych, ale 
też mówili o swoich oczekiwaniach. Chcemy odbyć kolejne 
takie spotkanie, żeby ustalić zakres pytań i zagadnień, które 
należy poruszyć z mieszkańcami – zapowiada Agata Wojda.

***
Wiceprezydent ma nadzieję, że już niedługo będzie można 
zorganizować spotkanie z kielczanami i wspólnie opracować 
najlepsze rozwiązania w sprawie zagospodarowania Doliny 
Silnicy. W tym przypadku bowiem konsultacje społeczne 
online to za mało. Póki co, z uwagi na trwającą pandemię 
koronawirusa i bezpieczeństwo mieszkańców, bezpośrednie 
spotkanie jest niemożliwe. 

 – To miejsce spacerów wielu seniorów. Wśród nich są niepeł-
nosprawni, dla których to jedyna przestrzeń do wypoczyn-
ku. Dolina jest jednak tak zaniedbana, że lepiej nie zażywać 
w niej relaksu. Nawierzchnia ścieżki na lewym brzegu rzeki 
jest popękana i nierówna, a po deszczu nie da się tam przejść 
suchą nogą – mówi pani Krystyna.

PUNKTOWE ZMIANY
Choć Dolina Silnicy znajduje się w strefie „A” Kieleckiego 
Obszaru Chronionego Krajobrazu, jej wygląd pozostawia 
bardzo wiele do życzenia. – Chodniki są w fatalnym stanie, 
brakuje ławek, a istniejące są często zdezelowane, nie ma koszy 
na śmieci, a oświetlenie nie wystarcza – wylicza wiceprezy-
dent Agata Wojda. Jednocześnie przyznaje, że w ostatnich 
latach w Dolinie zaszło wiele pozytywnych zmian, choćby 
takich, jak stworzenie strefy relaksu, zainstalowanie toalety 
czy zagospodarowanie zieleni od strony alei IX Wieków Kielc.
–  To są działania punktowe. Mam świadomość, że rewita-
lizacja Doliny Silnicy to duże i kosztowne przedsięwzięcie, 
które musi zostać rozłożone na lata. Miasto jednak już teraz 
powinno przystąpić do działań koncepcyjnych, żeby przy-
gotować się do starań o fundusze z zewnątrz. Na realizację 
czeka na przykład przygotowana w 2016 roku koncepcja par-
ku wodnego, ale nie ma nawet jej dokumentacji technicznej 
– stwierdza pani wiceprezydent.

KONSULTACJE W TYM ROKU
Wspomniana koncepcja parku wodnego autorstwa Jakuba 
Heciaka zakłada stworzenie na podmokłych terenach od 



16 MAJA 202110

ekologia

Zadbajmy o pszczoły
Zła wiadomość jest taka, że jeśli pszczoły 
wyginą, człowiekowi pozostaną cztery 
lata istnienia – tak przynajmniej twierdził 
Albert Einstein. Gorsza wiadomość jest 
taka, że tych niezwykłych owadów jest 
z roku na rok mniej

Aby wyprodukować kilogram miodu, pszczoły muszą od-
wiedzić prawie osiem i pół miliona kwiatów akacji, ponad 
cztery miliony kwiatów eksparcety albo 20 milionów kwia-
tów koniczyny. To właśnie one odpowiadają za 90 procent 
zapyleń. Ale wcale nie musimy posiadać własnej pasieki, 
by je wesprzeć. Nie potrzebujemy również kompleksowej 
wiedzy z zakresu pszczelarstwa. Nawet w miastach możemy 
pomóc dzikim pszczołom, a przy okazji... zadbać o nasz 
balkon lub ogródek. 

ROŚLINY PRZYJAZNE PSZCZOŁOM
Rośliny miododajne stanowią źródło pożywienia dla 
pszczół, a przy okazji cieszą pięknymi kolorami, zapachem 
i nierzadko również owocami. Warto więc zadbać o kwiet-
ny ogród lub balkon. – Petunie, nagietki, fuksje, astry czy 
wrzosy upiększą każdy balkon, a przy okazji będą znako-
mitym bufetem dla pszczół żyjących w miastach – mówi 

Beata Baka, która zajmuje się ogrodnictwem i zielarstwem. 
– Możliwości jest bardzo dużo. Warto jednak pamiętać, aby 
sadzić poszczególne rośliny grupami. 
Przydomowe ogrody również sporo zyskają na obecności 
pszczół. A jeśli mamy na podwórzu na przykład jabłoń, 
gruszę, krzewy maliny, agrestu lub porzeczki, to obecność 
tych owadów dosłownie zaowocuje nam w przyszłości. – Od 
niedawna mam małą, przydomową pasiekę. Doceniam też 
dzikie pszczoły odwiedzające moją działkę i ogród. Z myślą 
o nich rzadko koszę trawniki. Pszczoły bardzo lubią między 
innymi mniszki lekarskie i koniczynę, które są powszechny-
mi chwastami. Ja pozwalam im rosnąć – wyjaśnia Bartłomiej 
Burzyński, który z zawodu jest sadownikiem. – Ogromną 
radość dało mi zdobycie pierwszego, maleńkiego słoiczka 
własnego miodu. 
Czy pszczoły mogą być agresywne i niebezpieczne dla 
człowieka? Czy bliskie obcowanie z nimi naraża nas na ry-
zyko użądlenia? – Nie do końca. Pszczoły atakują jedynie 
w ostateczności, bo użądlenie to dla nich pewna śmierć. Nie 
bójmy się tych owadów, ale też nie wykonujmy gwałtownych 
ruchów, nie krzyczmy, zachowajmy spokój. Pszczoła zrobi 
swoje i odleci – mówi Bartłomiej Burzyński. 

DOMOWY ZIELNIK
Nie tylko kwiaty, krzewy i drzewa owocowe są chętnie 
odwiedzane przez naszych skrzydlatych przyjaciół. Jak się 
okazuje, nie pogardzą one też ziołami, które często uprawia-
my w balkonowych doniczkach. – Pszczoły lubią chociażby 
lawendę, kocimiętkę, oregano, tymianek, lubczyk i bazylię 
– mówi Beata Baka. – Jeżeli mieszkamy w mieście, to w okre-
sie wiosenno-letnim dobrze jest hodować takie rośliny na 
zewnętrznych parapetach i balkonach, aby pszczoły mogły 
z nich skorzystać. My na tym nic nie tracimy. 
Jak dodaje pani Beata, przy wyborze odpowiednich roślin 
dobrze jest dobierać gatunki, które kwitną w różnych porach 
roku. Dzięki temu pszczoły zawsze będą mogły znaleźć źró-
dło cennego pyłku. – Niestety, wielu ogrodników nie docenia 
znaczenia tych owadów. Od kilku lat obserwuje się masowe 
wymieranie pszczół na całym świecie. Musimy o nie zadbać, 
tak jak one dbają o nas – stwierdza Bartłomiej Burzyński.
A zatem ruszajmy na ratunek pszczołom! W końcu bez 
nich – jak powiedział Albert Einstain – zostaną nam tylko 
cztery lata życia. 

reklama

Audycje w ramach zadania „Kielecczyzna w walce z niemieckim i sowieckim totalitaryzmem w latach 1939-1956”
 współfinansowanego ze środków otrzymanych od Ministerstwa Obrony Narodowej.

– poruszające historie, wspaniali bohaterowie ziemi kieleckiej, 
ciekawe rozmowy o czasach niemieckiego i sowieckiego totalitaryzmu.
Zapraszamy na audycje w piąteki po godzinie godz. 20.00,
powtórki audycji w poniedziałeki po godz. 22.30.

RADIO eM KIELCE ZAPRASZA NA AUDYCJE „BOHATEROWIE KIELECCZYZNY”
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Szczepimy się w Kielcach
Miasto Kielce wspiera akcję szczepień powszechnych przeciw COVID-19 oraz 
kontynuuje programy polityki zdrowotnej prewencji grypy, ospy wietrznej oraz 
profilaktyki zakażeń meningokokowych

Narodowy Program Szczepień jest jednym z największych 
wyzwań organizacyjnych i logistycznych od wielu dekad w za-
kresie zdrowia Polaków. W akcję masowych szczepień przeciw 
COVID-19 aktywnie włączył się również samorząd Kielc. 

SŁUŻĄ OPIEKĄ I POMOCĄ MIESZKAŃCOM
Na mocy porozumienia z Narodowym Funduszem Zdrowia, 
Wojewodą Świętokrzyskim oraz Wojewódzkim Szpitalem 
Zespolonym, w ostatnich tygodniach miasto uruchomiło 
trzy punkty powszechnych szczepień, w tym jeden typu dri-
ve-thru. 
Za przygotowanie i wyposażenie punktów szczepień, miesz-
czących się w klubach seniora przy ul. Jana Nowaka Jeziorań-
skiego 75 oraz Alei Legionów 5, odpowiadał Miejski Ośrodek 
Pomocy Rodzinie w Kielcach. 
- Udostępniliśmy pomieszczenia, a nasi pracownicy dodatko-
wo dbają o to, aby proces szczepień przebiegał sprawnie i wy-
godnie dla pacjenta. W każdej chwili służą pomocą - mówi 
Magdalena Gościniewicz, dyrektor MOPR-u.
Miasto Kielce podpisało porozumienia z podmiotami me-
dycznymi, które zapewniają obsługę szczepień przeciw CO-
VID-19. W obu miejskich punktach przygotowano trzy sta-
nowiska. Każdego dnia zaszczepionych może tam być nawet 
po 500 osób. Jednak ich liczba jest uzależniona od dostaw 
preparatów. 
Miasto, we współpracy z Wojewódzkim Szpitalem Zespolo-
nym, zorganizowało jeszcze mobilny punkt szczepień typu 
drive-thru, który został uruchomiony na terenie Targów Kiel-
ce.  Wystarczy e-skierowanie i możemy zaszczepić się w nim 
bez konieczności wychodzenia z auta. Wjazd dla wszystkich 
chętnych udostępniono od strony ulicy Kongresowej, przez 
bramę numer 6. 
Miejskie punkty szczepień powstały, aby umożliwić miesz-
kańcom Kielc i całego regionu jeszcze lepszy dostęp do pre-

paratów  - To nasza odpowiedź na zainteresowanie miesz-
kańców, którzy chcą zabezpieczyć się przed  COVID-19 i jak 
najszybciej wrócić do normalności. Dziękuję za znakomitą 
współpracę wszystkim osobom zaangażowanym w proces 
tworzenia i obsługi miejskich punktów powszechnych szcze-
pień - podkreśla Bogdan Wenta, prezydent Kielc.

NIE TYLKO PRZECIW COVID-19
Dzięki szczepieniom chronimy osoby, dla których choroba 
zakaźna może być poważnym zagrożeniem. Miasto Kielce od 
wielu lat prowadzi także programy polityki zdrowotnej, które 
przyczyniają się do zmniejszenia liczby zakażeń, w różnych 
grupach wiekowych.
W Kielcach realizowany jest m.in. program prewencji ospy 
wietrznej na lata 2021 – 2024, skierowany do dzieci do  
3. roku życia nieuczęszczających do żłobków. Jego celem jest 
zmniejszenie liczby zachorowań na tę wysoce zakaźną cho-
robę.  W tym roku szczepieniu podlegają dzieci z roczników 
2018, 2019. Program finansowany jest ze środków budżetu 
miasta. Na ten cel zabezpieczono 402 tys. zł. 
Kolejnym programem polityki zdrowotnej, finansowanym 
z budżetu Kielc, są szczepienia przeciw meningokokom na 
lata 2021 - 2024. Meningokoki to bakterie wywołujące za-
palenie opon mózgowo-rdzeniowych oraz sepsę. Obecnie 
szczepieniu podlegają dzieci z roczników 2019 i 2020 oraz 
młodzież urodzona w 2008 roku. W tym roku na realizację 
programu zabezpieczono ponad 1 mln 350 tys. zł. 

***
W przypadku obu programów, dzieci szczepione są w pod-
miotach leczniczych, gdzie znajduje się ich karta szczepień. 
Rodzic na szczepienie zgłasza się więc do swojej przychodni. 
Ponadto w Kielcach od 15 lat realizowany jest również program 
szczepień przeciw grypie. Dzięki niemu, bezpłatnie szczepione 
są osoby od 55. roku życia, zamieszkałe na terenie Kielc. 
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Oszczędzajmy wodę!

O stan naszych wód stale dba Wojewódzki Fundusz Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej i przygotowuje programy, 
dzięki którym możemy przeciwdziałać skutkom suszy w go-
spodarstwach domowych. Jednym ze sztandarowych przed-
sięwzięć WFOŚiGW jest program „Moja woda”, adresowany 
do mieszkańców domów jednorodzinnych. Zakłada on zago-
spodarowanie wody na terenie posesji.

BENEFICJENT OTRZYMA DOPŁATĘ
Osoba, która skorzysta z „Mojej wody” otrzyma dopłatę do 
wykonania instalacji odprowadzającej wodę, pompy czy zbior-
nika o wielkości przynajmniej dwóch metrów sześciennych.
- To druga edycja tego programu. Już prawie pięć milionów 
złotych trafiło w jego ramach do mieszkańców naszego regio-
nu. Obecny nabór potrwa do dziesiątego czerwca i widzimy, 
że cieszy się on ogromną popularnością. Skorzystać z niego 

Artykuł został dofinansowany ze środków Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Kielcach

Statystyki nie pozostawiają złudzeń: 
Polska znajduje się na 26. miejscu 
w Europie, jeśli chodzi o zasoby 
wody. Warto pamiętać o tym podczas 
codziennych czynnościau
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może każdy, kto dysponuje działką. Wystarczy kupić zbiornik 
i odprowadzać do niego wodę opadową. Później możemy ją 
wykorzystać na przykład do podlewania ogrodu. Dotacja dla 
beneficjentów wynosi do pięciu tysięcy złotych – wyjaśnia Ry-
szard Gliwiński, prezes Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Kielcach.
Dzięki „Mojej wodzie” nie zużywamy wody dostarczanej nam 
przez wodociągi, a ponownie wykorzystujemy wodę opadową. 
- W ubiegłej edycji, w województwie świętokrzyskim z progra-
mu skorzystały 1203 osoby. Do mieszkańców naszego regionu 
trafiło wtedy około sześciu milionów złotych, w 2021 roku bę-
dzie to pewnie podobna kwota – wyjaśnia Ryszard Gliwiński.
Dofinansowanie w formie dotacji obowiązuje na nie więcej 
niż 80 procent kosztów kwalifikowanych instalacji. Wszystkie 
informacje znajdziemy na: https://nfosigw.gov.pl/moja-woda/.

OSZCZĘDZAĆ MOŻE KAŻDY
Dbać o stan wód mogą nie tylko mieszkańcy domów jedno-
rodzinnych. Każdy z nas, codziennie może oszczędzać wodę, 
a co za tym idzie – przeciwdziałać skutkom suszy.
- Pamiętajmy o tym, by kupując sprzęt gospodarstwa domo-
wego, oprócz zużycia prądu, zwracać uwagę na zużycie wody. 
Mowa oczywiście o pralkach czy zmywarkach. Podstawowa 
zasada to po prostu rozsądne gospodarowanie wodą pitną 
– zakręcanie kranu podczas mycia zębów, oszczędność przy 
zmywaniu naczyń. Takie codzienne nawyki mogą zmienić 
wiele – zachęca prezes Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Kielcach.
Wśród najprostszych sposobów na oszczędzanie jest również 
wybranie prysznica zamiast wanny. Podczas kąpieli w standar-
dowej wannie (160-170 cm długości) zużywamy nawet 170 
litrów wody. Dla porównania: w czasie kilkuminutowego prysz-
nica - około 40 litrów. Można także ponownie wykorzystywać 
wodę po kąpieli (na przykład do mycia podłogi) i pamiętać 
o tym, by włączać pralkę i zmywarkę dopiero, kiedy zostaną 
one zapełnione.
Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej ma w planach również uruchomienie programu zwią-
zanego z oszczędzaniem wody dla mieszkańców budynków 
wielorodzinnych. 
- Być może pilotaż będzie miał miejsce w naszym wojewódz-
twie. Nie jest to jeszcze przesądzone – stwierdza Ryszard Gli-
wiński.

***
Program „Moja woda” zakłada, że w całej Polsce powstanie 
ponad 20 tysięcy instalacji gromadzących wodę opadową. Jest 
to aż 660 milionów butelek półtoralitrowych. 
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Maj dla Maryi

Figura nazywana Panią na Szydłówku została posadowiona 
w 1880 roku przy ulicy Warszawskiej przez Piotra i Marian-
nę Nowaków jako dziękczynienie za łaskę, którą otrzymali. 
Znajdowała się tu do 1976 lub l977 roku. Później, kiedy prze-
budowywano ulicę Warszawską, za zgodą ówczesnego ks. 
prałata Jana Kudelskiego, kapliczka została przeniesiona na 
Szydłówek Górny. Jednak po wykupieniu działki przez dewe-
lopera, ponownie musiała zmienić lokalizację. Kapliczką zajął 
się ksiądz Jan Iłczyk, kustosz Sanktuarium Świętego Józefa 
Opiekuna Rodziny i proboszcz parafii św. Józefa Robotnika 
w Kielcach, i to dzięki została odnowiona i ustawiona przy 
ulicy Warszawskiej.
Figurę w nowym miejscu poświęcił 1 maja ksiądz biskup 
Andrzej Kaleta, który podkreślił, że przydrożne i osiedlo-
we krzyże oraz kapliczki dobrze świadczą o mieszkańcach. 
– Mówią o wierze, o tym, że tam gromadzili się ludzie i ten, 
kto je wznosił chciał podziękować Panu Bogu za otrzymane 
łaski. Warto zainteresować się takimi pomnikami przeszło-
ści i zadbać o to, żeby nie chyliły się ku upadkowi. Dbajmy 
o nie, bo w ten sposób pamiętamy o naszych ojcach, matkach 
i dziadach – powiedział ksiądz biskup.

LITANIA, RÓŻANIEC I PIEŚNI
Kapliczka ma ogromne znaczenie dla okolicznych mieszkań-
ców, którzy codziennie o godzinie 19 gromadzą się przy niej 
na nabożeństwach majowych. Oprócz Litanii Loretańskiej, 
odmawiają cząstkę różańca i śpiewają pieśni maryjne. Dbają 
też o porządek, a także przynoszą kwiaty i zapalone znicze.
W tych nabożeństwach uczestniczy od wielu lat Natalia Tusz-
nio, mieszkanka osiedla Bocianek w Kielcach, która modli się 
co roku przy kapliczce znajdującej się między Szydłówkiem 
Górnym a osiedlem Nowy Bocianek.

– Biorę udział w tych nabożeństwach, bo kocham Matkę 
Najświętszą. Śpiewamy w plenerze, żeby podtrzymać tra-
dycję, którą zapoczątkowali nasi przodkowie – mówi pani 
Natalia. – W nabożeństwach uczestniczy wielu ludzi, głównie 
mieszkańców Bocianka, ale przyjeżdżają też osoby z innych 
części Kielc, co sobie bardzo cenimy. Czujemy się związani 
z Maryją i to daje nam dużo radości i jedności, bo mamy 
z sobą bezpośredni kontakt – dodaje.
W nabożeństwach biorą udział w większości kobiety, ale 
przychodzą także mężczyźni. – Chodzę na nie do kościoła, 
ale chętnie przychodzę też tutaj, aby wielbić Matkę Boską śpie-
wem i modlitwą – mówi pan Władysław z osiedla Szydłówek.

BRAKUJE MŁODYCH
Uczestnicy nabożeństw ubolewają, że modlą się przy kapliczce 
przeważnie ludzie starsi. – Brakuje nam ludzi młodych. Na-
szym pragnieniem jest, żeby to właśnie oni przejęli tę tradycję, 
która jest przecież piękna i wyjątkowa – zauważa pani Wanda 
z osiedla Bocianek.
– Wydaje mi się, że młodzież nie chce przychodzić, bo modli-
twa w miejscu publicznym wymaga odwagi. Łatwiej jest im 
pójść do kościoła, a warto, żeby zaczęli też modlić się z nami. 
Potrzeba nam młodych, którzy będą po nas świadczyć o Panu 
Bogu i nie będą się wstydzić swojej wiary – stwierdza pani 
Helena z kieleckiego Szydłówka.

***
Kapliczka przy ulicy Warszawskiej to nie jedyne miejsce, 
w którym na nabożeństwie ku czci Matki Bożej spotykają 
się kielczanie. Wiele osób gromadzi się także codziennie o go-
dzinie 19.30 przy figurach u zbiegu ulic Klonowej i Orkana 
oraz Warszawskiej i Orkana, a także o godzinie 17 obok bloku 
przy ulicy Pieszej na osiedlu Szydłówek.  

Trwa maj, w którym czcimy Matkę Bożą. W tym miesiącu w kościołach i przy 
przydrożnych kapliczkach wierni modlą się Litanią Loretańską i śpiewają pieśni ku czci 
Maryi. Nabożeństwa majowe przy kapliczkach odbywają się również na kieleckich 
osiedlach
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Doceniamy i wspieramy strażaków ochotników
Ochotnicza Straż Pożarna od wielu lat uzupełnia działania 
Państwowej Straży Pożarnej. - W świętokrzyskich jednostkach 
OSP jest wielu młodych ludzi, którzy pracują w pocie czoła, by 
mieszkańcy czuli się bezpiecznie - podkreśla Agata Wojtyszek, 
poseł Prawa i Sprawiedliwości.

Jednym z przykładów uznania dla strażaków, jest realizowana 
przez Prawo i Sprawiedliwość ustawa modernizacyjna służb 
mundurowych.

- Dbamy o to, by Ochotnicze Straże Pożarne w naszym regio-
nie były odpowiednio wyposażone. Już wkrótce, do jednostek 
OSP w województwie świętokrzyskim trafi 21 nowych wozów 
strażackich. W ubiegłym roku, strażacy otrzymali 28 samocho-
dów. To wsparcie trwa już od kilku lat, ściśle współdziałamy 
z Komendantem Głównym PSP, a także z Ministerstwem Spraw 
Wewnętrznych i Administracji oraz Wojewódzkim i Narodo-
wym Funduszem Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 
– informuje poseł Agata Wojtyszek.

Funkcjonariusze otrzymują nie tylko nowe wozy – to także 
umundurowanie, pompy i inny drobny sprzęt.

- To ogromnie istotne działania. Po raz pierwszy w historii, mini-
ster Spraw Wewnętrznych i Administracji przygotował ustawę, 
która zwraca uwagę na to, jak ważna jest Ochotnicza Straż Po-

żarna. Przewiduje ona między innymi to, że po 25 latach służby 
strażak ochotnik otrzyma dodatek do emerytury. Doceniamy 
ciężką pracę druhów – powiedziała poseł.

W tym roku, nowe wozy trafią do następujących jednostek: 
OSP Starachowice os, OSP Włoszczowice, OSP Moskorzew, 
OSP Strawczyn, OSP Nowa Słupia, OSP Kurozwęki, OSP Kli-
montów, OSP Niedźwiedź, OSP Rykoszyn , OSP Bilcza , OSP 
Wszechświęte, OSP Małogoszcz, OSP Miedzierza, OSP Sokołów 
Górny, OSP Nowy Odrowążek, OSP Ćmielów, OSP Bobrza, OSP 
Działoszyce, OSP Chańcza, OSP Osiny, OSP Koprzywnica. 

Agata Wojtyszek
poseł na Sejm RP z ramienia PiS
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ZAPRASZAMY
Od poniedziałku 

do piątku w godzinach 
7.00 – 21.00

w soboty 7.00 – 14.00

Tel. 41 345-76-25

OKRĘGOWA 
STACJA KONTROLI 

POJAZDÓW 

HOLOWANIE  
POJAZDÓW 24 h 

powyżej 3,5 t

tel. 41 346 06 96

Kielce, ul. Jagiellońska 92

MASZ PROBLEM? 
Zgłoś się do reporterów 
Radia eM

TELEFON 
interwencyjny Radia eM: 

41 349 50 40
e-mail: radio@em.kielce.pl

Formularz Twój News
dostępny po zeskanowaniu kodu QR
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